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رویدادها
واکنش افخمی به اظهارات تازه کمال تبریزی 

علیه »هفت«:
عزیز دلم مملکت قانون دارد! 

مگر از پشت کوه آمده ای؟

بهروز افخمی در پی اظهارات کمال تبریزی 
درباره  توقف فیلمبرداری سریالش متن نامه ای 
را منتش��ر کرد. به گزارش ایسنا، سردبیر برنامه 
»هفت« در متن کامل این نامه با تیتر »دهان ما 
را بستی، با باقی ملت چه می کنی؟«  آمده است: 

حضرت کمال خان تبریزی سلام!
»شنیده ام عزم سفر کرده ای

هوای دلدار دگر کرده ای
عشقِ مرا ز سر به در کرده ای

تو رو به خدا اگه میشه تنها نرو!«
فرموده ای که س��ریال »س��رزمین کهن« را 
نیمه کاره ولِ می کنی مگر اینکه برنامه »هفت« 
تعطیل ش��ود و ما را از تلویزی��ون اخراج کنند. 
چرا عزی��زم؟ مگر ما چه کرده ایم که می خواهی 
به هر قیمت که باش��د خفق��ان بگیریم؟ تو اگر 
رئیس جمه��ور می ش��دی چه بلایی س��رمان 
می آوردی؟ لابد دستور صادر می کردی که ما را 
بگیرند به زندان بیندازند و اگر رئیس قوه قضائیه 
می گفت نمی توانی چنین دستوری بدهی و قانون 
اجازه نمی دهد، کار مملک��ت را ول می کردی و 
قهر می کردی و توی خانه بس��ت می نشس��تی. 
عزیز دلم مملکت قانون دارد. اگر خیال می کنی 
ما جرمی مرتکب شده ایم، باید از طریق صحیح 
ش��کایت کنی. نه اینکه س��ریالی را گرو بگیری 
که سال هاست حتما میلیون ها نفر منتظرند تا 
به تماشای آن بنشینند. از تعطیل کردن برنامه 
»هفت« می خواهی به کجا برسی؟ به فرض که 
دهان ما را بستی، با بقیه ملت که برای خودشان 
حق حی��ات و حرف زدن و اظهارنظر قائلند چه 
می کن��ی؟ واقعا خیال می کنی می توانی همه را 
س��اکت کنی یا وادار کنی درباره فیلم هایت آن 
ط��ور حرف بزنند که خودت می پس��ندی؟ چرا 
آنقدر لیبرال ش��ده ای عزیزم؟ چرا اصلا تحمل 
نقد، مخالفت و پرخ��اش و جدل را نداری؟ مگر 
از پش��ت کوه آمده ای و خبر نداش��تی که وقتی 
آدم فیلم می سازد باید منتظر نقد و نظر کوبنده و 
بی رحمانه هم باشد، چرا اینطوری شده ای رفیق 
قدیمی؟ اینها که گفتم برای خودت بود. اگرنه مرا 
خوب می شناسی و می دانی که هیچ بدم نمی آید 

یکی پیدا شود و پریزم را از برق بکشد.
والسلام- بهروز افخمی

برنامه ریز سینماتک مؤسسه فیلم دانمارک:
اگر ممیزی در سینمای ایران برداشته 
شود، حادثه فیلمفارسی رخ می دهد

برنامه ریز س��ینماتک موسسه فیلم دانمارک 
می گوی��د اگ��ر ممیزی ک��ه پس از انق��لاب در 
سینمای ایران ایجاد شده برداشته شود حادثه ای 
مثل فیلمفارس��ی دوباره رخ می دهد. به گزارش  
مهر به نقل از بی بی س��ی، س��ینماتک موسسه 
فیلم دانمارک در ماه جولای برنامه ای گس��ترده 
برای بزرگداش��ت سینمای ایران برگزار می کند. 
راس��موس برندس��تروپ، برنامه ریز س��ینماتک 
موسس��ه فیلم دانم��ارک و طراح بزرگداش��ت 
س��ینمای ایران، درباره دلیل تمرک��ز روی دوره 
۱۹۶۰ تا ۱۹۹۰ از تاریخ س��ینمای ایران گفت: 
فیلمفارسی برای غربی ها کاملاً ناشناخته است، 
حتی با وجود اینکه ارتب��اط مهمی با موج نوی 
سینمای ایران و خود انقلاب دارند. واکنش های 
انقلابی به سینما در واقع واکنش به فیلمفارسی 
بودند. اگرنه این فیلمی مث��ل گاو بود که باعث 
نجات سینمای ایران از منع همیشگی شد. وقتی 
مردم از من می پرسند چه خواهد شد اگر سانسور 
در ایران برچیده ش��ود، جواب من این است که 

حادثه ای مثل فیلمفارسی دوباره رخ خواهد داد.

واکنش شهاب حسینی به تخریب ها:
کوچک ترین اهمیتی به این 

موضوعات نمی دهم 
ش��هاب حسینی، بازیگر س��ینما و تلویزیون 
درباره جن��گ روانی که علیه تقدیم جایزه اش به 
ساحت مقدس امام زمان)عج( به راه افتاده است، 
گف��ت: کوچک ترین اهمیتی ب��ه این موضوعات 
نمی دهم؛ اگر خداوند بخواهد آتش خشم، غضب 
و حسد تبدیل به گلستان می شود، همانگونه که 
برای ابراهیم ش��د. به گزارش راه دانا، وی در ادامه 
بی��ان کرد: نه تایید این افراد مرا خوش��حال و نه 
تکذیب شان مرا ناراحت  می کند. پس از دریافت 
نخل طلای کن توس��ط شهاب حسینی، بازیگر 
س��ینما و تلویزیون ایران، این هنرمند متعهد در 
نشس��ت خبری فیلم فروش��نده این جایزه را به 
ساحت مقدس امام زمان)عج( تقدیم کرد. حسینی 
در این نشست گفته بود: به خاطر همزمان دریافت 
شدن جایزه کن با شب میلاد امام زمان)عج(، این 
جایزه را با کمال احترام و افتخار به آستان مقدس 
حضرت صاحب الزمان در جمکران تقدیم می کنم. 

مدیر شبکه 3:
»هفت« با قوت به کار خودش 

ادامه می دهد!
غلامرضا میرحس��ینی، مدیر شبکه 3 درباره 
اتفاقات پیش آم��ده در برنامه »هفت« و واکنش 
کمال تبری��زی گفت: آقای کمال تبریزی مختار 
هس��تند هر تصمیمی که دوس��ت دارن��د برای 
خودشان بگیرند، اما درباره یک برنامه تلویزیونی 
باید گفت هر برنامه ای وظیفه و رسالتی دارد که 
وظیفه برنامه »هفت« هم نقد س��ینمای ایران و 
وضع موجود و ترسیم سینمای مطلوب است. در 
همین راس��تا نیز از نظرات مختلف و طیف های 
مختلف دعوت ش��ده و آنها نظرات خود را مطرح 
می کنند و این برنامه همچنان با قوت به کار خود 
ادام��ه خواهد داد. به گزارش باش��گاه خبرنگاران 
جوان، وی ادامه داد: اینکه در یک برنامه یک فیلم 
و موضوع آن نقد می ش��ود، نه توهین است و نه 
منتقد و برنامه قصد توهین داش��ته است، ضمن 
اینکه فضا برای پاسخگویی آقای تبریزی باز است 
و هر زمانی که دوس��ت داش��ته باشند می توانند 
نظ��رات خود را مطرح کنند و حتی می توان یک 
مناظره راه اندازی کرد و فرصت برای ایشان هست 
که بیاین��د و درباره انتقاداتی ک��ه به مضمون و 
محتوای فیلم شان شده، استدلال های خودشان را 
مطرح کنند، چون بالاخره در عرصه هنر فقط نگاه 
تک محوری و تک بعدی نباید باشد و باید سعه صدر 
داشته باشیم. میرحسینی ضمن بیان اینکه دلیلی 
برای تغیی��رات در برنامه »هفت« وج��ود ندارد، 
درباره اظهارنظر تبریزی درباره ادامه ندادن تولید 
سریال »سرزمین کهن« گفت: مشکلاتی که این 
س��ریال داش��ت، در حال حاضر در مرکز نمایش 
سیما مدیریت می ش��ود و ما هیچ اطلاعی از کم 
و کیف کار نداریم و اصلا اینکه »سرزمین کهن« 
تولید بش��ود و بعد در اختیار شبکه 3 قرار بگیرد 

هم مشخص نیست.  

برخلاف ادعاهای کمال تبریزی
»سرزمین کهن« توقف نیافته است

کم��ال تبری��زی در حال��ی خب��ر از توق��ف 
تصویربرداری فاز سوم سریال »سرزمین کهن« داد 
که همزمان عوامل فیلمش در شهرک سینمایی 
دفاع مقدس در حال فیلمبرداری بودند! به گزارش 
فارس، روابط عمومی شهرک سینمایی دفاع مقدس 
ضمن تکذیب توقف تصویربرداری سریال »سرزمین 
کهن« به کارگردانی کمال تبریزی اعلام کرد که 
عوامل ای��ن فیلم از صبح روز دوش��نبه با حضور 
در این لوکیشن تا عصر به تصویربرداری مشغول 
بودند. مقدم زاده بیان داشت: همه عوامل این فیلم 
از س��اعت 7 صبح در شهرک حضور داشتند و تا 
ساعت ۱۶:45 مشغول تصویربرداری بودند. حدود 
7 روز اس��ت تصویربرداری فاز س��وم این سریال 
در ش��هرک دفاع مقدس دنبال می ش��ود و ادامه 
تصویربرداری در لوکیشن دیگری دنبال می شود. 
گفتنی است کمال تبریزی در گفت وگو با یکی از 
رسانه ها، خبر از توقف تصویربرداری فاز سوم سریال 
»س��رزمین کهن« در اعتراض به سکوت مدیران 
تلویزیون در برابر اهانت برنامه سینمایی »هفت« 
داده ب��ود. تبریزی در حالی صداوس��یما را چنین 
خطاب قرار داده است که چندی پیش و در حین 
برگزاری جشنواره فیلم فجر به همراه بازیگران فیلم 
سینمایی آخرش، »امکان مینا« با موضوع انقلاب 
اسلامی در برنامه سینمایی »هفت« حضور یافت 
و بهروز افخم��ی در این برنامه به معرفی فیلمش 

پرداخت.

حجاب به خانه سیاستمدار 
ایتالیایی رسید

انتش��ار خبر مسلمان ش��دن دختر یکی از 
سیاس��تمداران ایتالیای��ی مورد توج��ه کاربران 
شبکه های اجتماعی این کش��ور قرار گرفت. به 
گزارش تسنیم به نقل از  شبکه العالم، »مانوئلا«، 
دختر »فرانکو بارباتو«، عضو سابق پارلمان ایتالیا 
از حزب »ایتالیای ارزشمند« است. شبکه العالم 
گزارش داد که روزنامه ایتالیایی »آیل جورناله«، 
به نقل از این دختر 2۰ ساله می نویسد: »حجاب، 
همان راهی است که خدا برای من انتخاب کرده  
اس��ت، من به تزکیه روحم افتخار می کنم. این 
قانون خداس��ت. من که باش��م که با قانون خدا 
مخالفت کنم؟«  این دختر مسلمان، همچنین با 
تأکید بر اینکه پس از پوشیدن حجاب به آرامش 
رسیده است، آن را »قانونی آسمانی«  و اسلام را 

»راهی برای تزکیه روح« توصیف کرد.

زندوکیلی تیتراژ »پادری« را می خواند
عل��ی زندوکیلی، خوانندگی تیت��راژ پایانی 
مجموع��ه تلویزیونی »پادری« ب��ه کارگردانی 
تهیه کنندگ��ی  و  لطیف��ی  محمدحس��ین 
س��یدمحمود رضوی را بر عهده خواهد داشت. 
به گزارش  تسنیم، مجموعه تلویزیونی »پادری« 
)دودکش 2( که پیش از این قرار بود نوروز ۹5 
از شبکه اول سیما پخش شود، از اول ماه رمضان 
از این ش��بکه روی آنتن می رود. این مجموعه 
که تصویربرداری آن نیمه اردیبهش��ت ماه ۹5 
به پایان رس��ید، در 2۱ قس��مت هر ش��ب جز 
جمعه ها و ش��ب های قدر از ش��بکه اول سیما 

پخش می شود. 

مرتضی اسماعیل دوس�ت: همزمان با ایام س��الروز 
رحلت امام خمینی)ره( س��راغ فیلمسازی رفتم که 
تاکن��ون مهم ترین اثر ساخته ش��ده درباره زندگی و 
شخصیت مرد ماندگار تاریخ انقلاب اسلامی را روایت 
کرده است؛ »صنوبر« که حدیث نگاه های تبلوریافته 
از دوران کودکی مردی اس��ت که مردم را به جهانی 
متفاوت از چش��مان طاغوت دعوت کرد؛ دعوتی که 
قیامی برجسته را به دنبال داشت و هنوز هم اندیشه 
مبارزه با شمرهای زمانه در نزد نهادهایی دغدغه مند 
باق��ی اس��ت تا مدافع��ان ح��رم دلدادگی باش��ند. 
گفت وگوی پی��ش رو با مجتبی راعی بازخوانی اثری 
است که ۱5 سال پیش به تولید رسید و هنوز نشانی 

برجسته در سینما دارد. 
***

 پس از گذش�ت سال ها از ارتحال امام خمینی)ره( 
تنها فیلم قابل توجهی که در سینما داریم، »صنوبر« 
ساخته شده توسط شماست که حتما از دغدغه تان 

آمده است.
از  »صنوب��ر«  ه��م  امس��ال  امی��دوارم 
س��ریالی ک��ه  چ��را  ش��ود،  پخ��ش   تلویزی��ون 

۶ قس��متی از این فیل��م وجود دارد ک��ه کامل تر و 
مناس��ب پخش از تلویزیون است. مس��اله مهم در 
»صنوبر« این بوده که به طور کامل براساس اسنادی 
تاریخی ساخته شده و سعی کردیم تصویری واقعی 
از امام خمینی)ره( را نشان دهیم که از این نظر برای 

مردم باورپذیر شده است.
 در این اثر جدا از ارائه بخش�ی از وجوه شخصیتی 
امام راحل به گوشه ای از سال های جنگ اول جهانی و 

وضعیت اجتماعی مردم خمین هم پرداختید.
بل��ه! ما در ای��ن کار کاملا براس��اس تحقیقاتی 
واقعی جلو رفتیم و از تخیل اصلا اس��تفاده نش��د تا 
بتوانیم ب��ه واقعیت فض��ا و دوره ای تاریخی نزدیک 
ش��ویم. این فیلم مبتنی بر واقعیت س��اخته ش��ده 
 اس��ت و بیننده با تماشای آن می تواند فضایی را که 
ام��ام خمینی)ره( در آن بزرگ ش��ده درک کند. در 
فیلم نشان داده می ش��ود ایشان از خانواده متمولی 
بوده اند و از طریق افرادی از اخبار ش��هر مطلع بوده 
و ب��ه طور دائم در جریان اتفاقات سیاس��ی بودند و 
اینها همه از واقعیت آمده اس��ت و ما هم نخواستیم 
به ش��کلی دیگر نش��ان دهیم. به هر حال ایشان در 
خانواده س��طح بالایی رشد کردند و نگاهی خاص به 

رویدادها داشتند.
 این رویک�رد واقع گرایانه در فیلم حتما مبتنی بر 

تحقیقات گسترده ای بوده است!
یک آقایی با ن��ام مرادی نیا بود که محقق تاریخ 
و اهل خمین اس��ت. ایش��ان از اول انقلاب به دلیل 
اینکه در رش��ته تاریخ تحصیل کرده بود با معمرانی 
که به خوبی دوران پیش از انقلاب را به یاد داشتند، 
تحقیقات مفصل ش��فاهی انجام داده بود. همچنین 
تحقیقات کتابخانه ای گس��ترده ای درباره ش��رایط 
سیاس��ی و اجتماعی خمین داش��ت ک��ه همه این 
اطلاعات توانس��ت به ما در ساخت »صنوبر« کمک 
کند. تحقیقات ایش��ان درباره زندگ��ی و زمانه امام 
خمینی)ره( بسیار ارزشمند بوده و هر بخشی از آن 
قابل استناد است. اگر در فیلم حضور روس ها در ایران 
را نشان می دهیم خط به خط براساس نگاهی واقعی 
بوده اس��ت و ما حتی یک شخصیت، طایفه یا اتفاق 

خیالی در فیلم و سریال »صنوبر« نداریم. 
 ب�ا توجه به ابعاد گس�ترده وجوه ش�خصیتی امام 
سال هاست غفلتی بزرگ از سوی سینما و تلویزیون 
ما برای ساخت آثاری قابل توجه از ایشان وجود دارد! 

دلیل این مساله را در چه می دانید؟

به نظرم ما اصولا فاقد استراتژی فرهنگی هستیم 
و چ��ه در ای��ن موضوع مهم و چ��ه در تمامی موارد 
فرهنگی نتوانستیم راهی درست را طی کنیم. با توجه 
به این شرایط نمی توانیم انتظارات زیادی از سینماگر 

داشته باشیم. 
 یعنی نبود حمایت لازم از سوی مسؤولان دلیل عدم 

تمایل سینماگران به ساخت آثاری مهم بوده است؟!
تا وقتی سیاس��تمدارها ب��رای فرهنگ تصمیم 
می گیرند، بهتر از این نخواهد شد و حالا شما وضعیت 
فرهنگ و هنر ما را ببینید چه افرادی تصمیم گیر و 
همه کاره سینما شدند که هیچ اطلاعی ندارند! وقتی 
شما به سختی می توانید آنچه را در آن دغدغه دارید، 

بسازید چه می توان کرد؟
 نبود راهبردی مناس�ب در سینما ما را از قافله دور 

کرده است!
اصولا چون سیاس��تمدارها به نان شب خود و به 
دوره ای که سکاندار هستند، فکر می کنند نمی توانند 
به برنامه ری��زی درازمدت بپردازند! و اس��تراتژی در 
فرهنگ به وجود نمی آید. بنابراین اگر فکر کنیم در 
عالم خیال روزی عرصه فرهنگ به اهالی فرهنگ و 
هنر واگذار می شود، آن زمان امکان ایجاد برنامه هایی 

مناسب و طولانی مدت وجود دارد.
 اما با وجود همین معذوریت ها و محدودیت هایی که 
وجود داشته و دارد، فیلمساز متعهدی مثل شما فیلم 

قابل توجهی مانند »صنوبر« را می سازد!
ببینید! ما خیلی جان کندیم تا این فیلم ساخته 
ش��ود و هنوز یادآوری این مساله برایم سخت است 
که چقدر به لحاظ امکانات و بودجه مشکل داشتیم. 
میزان دس��تمزدی هم که گرفتیم نس��بت به مدت 

زیادی که س��اخت فیلم طول 
کشید به نظرم احمقانه بود! 

 در واق�ع با نگاه�ی حرفه ای 
به منزله مواجهه ای مالی با کار 
برخورد نکردید و نگاهی از سر 

ارادت به مساله داشتید.
من ب��ه دلیل اعتق��ادات و 

باورهای خ��ودم رفتم اگرچه از نظر مالی واقعا جای 
حرف اس��ت! به هر حال ما از نس��ل انقلاب بودیم و 
برای مان مهم ترین اس��طوره ای که در زندگی وجود 

داشت، حضرت امام)ره( بود.
 ت�ا پیش از رس�یدن به تحقیقات و س�اخت فیلم 
»صنوب�ر« چ�ه ان�دازه ب�ا وج�وه ش�خصیتی امام 
خمینی)ره( آشنا بودید و این شناخت با ساخت اثر 

به چه شکلی درآمد؟
طبیع��ی بود با توج��ه به علاق��ه و ارادتی که به 
شخصیت امام داش��تیم از همان دوران گذشته هر 
مطل��ب و تصویری که درباره ایش��ان ب��ود را دنبال 
می کردیم و با ساخت فیلم این اطلاعات کامل تر شد. 

ما با حضرت امام آرمانگرایی را تجربه کردیم. همین 
باعث شده بود وقتی افرادی به ما می گفتند ساخت 
فیلم »صنوب��ر« با بودجه ناچیزش احمقانه اس��ت، 
اصلا گوش نمی کردیم. ما براساس اندیشه های امام 
خمینی)ره( به زندگی نگاه کرده و آرمانگرایانه زندگی 
کردیم. البته وقتی می بینیم آرمان های انقلاب دارد 

کمرنگ می شود، زندگی پررنجی را دنبال می کنیم.
 جالب است هر بار که با شما صحبت می کنم همین 
آرمانگرای�ی را در گفت�اری صریح و ش�هامت ورزانه 
منعکس می کنید! نگاهی که هنوز نزد افراد انقلابی 

وجود دارد.
همیشه هم بابتش ضربه خوردیم! و البته باید برای 
این اندیشه انقلابی بهایش را بدهید، چون نمی خواهید 
عضو هیچ باندی باشید! چرا که آرمان های انقلاب در 

این باندهای سینمایی نمی گنجد.
 به نظرتان چرا اندیش�ه های ناب اسلام که در نگاه 
امام بوده است، این روزها به شکلی کمرنگ درآمده 

است؟
ببینید! این مساله آنقدر جای حرف دارد که حتی 
می توان سریالی از آن ساخت! وقتی عرصه فرهنگ 
دست آدم های سیاسی کار افتاده که به دنبال منافع 
خود هستند، همین می شود که شما می گویید. اگر 
عرصه فرهنگ جای س��المی بود، افرادی که تخلف 
می کنند به عملکرد خ��ود افتخار نمی کردند! دیگر 
حتی آنها که به دنبال زندگی اش��رافی  در س��ینما 
هستند نه تنها شرمنده نمی شوند، بلکه به آن افتخار 
ه��م می کنند! می دانید چ��ه می گویم؟ همه نگاه ها 

مادی شده است.
 این نگره س�لطنت طلبانه و اشرافی گری متاسفانه 
نزد افراد مختلف از سیاستمدار 
تا س�ینماگر وج�ود دارد و این 
مس�اله مغایرت�ی اساس�ی ب�ا 
نگاهی برآم�ده از امام و انقلاب 
دارد! به نظرتان این تغییر رویه 
از کوخ نشینی به کاخ نشینی از 

کجا آمده است؟
بله! این مس��اله وجود دارد. ما در فیلم »صنوبر« 
از شخصیتی روحانی به نام سیدمحمد کمره ای نام 
می بریم که در دوران حیات حضرت امام)ره( زندگی 
می ک��رده و آدم خوبی هم ب��ود و اکثر مردم خمین 
و گلپای��گان طرفدار او بودند اما بن��ا به دلایلی امام 
خمینی)ره( تنها فردی است که میان اطرافیان او را 
رها می کند و طرفدار مدرس می شود؛ همان مدرسی 
ک��ه ما می دانیم چه زندگی پاک، س��الم و به دور از 
سلطنت طلبی داشت و هیچ س��ندی در مغایرت با 
زندگی پرافتخار این مرد مب��ارز برای انقلاب وجود 
ن��دارد. م��درس چ��ه در زندگی و چ��ه در مبارزات 
ارزش��مند خود از ابتدا تا انتهای عمر نلغزیده است 

و این خیلی جالب اس��ت که امام خمینی)ره( میان 
سیدمحمد کمره ای که موافق مشروطه بود و مدرس، 

به سمت مدرس می آید.
 این مس�اله مهمی اس�ت که حضرت امام برخلاف 
زندگ�ی متمولانه ای که در ابتدا داش�تند به رفتار و 
زیستی مومنانه و مردمی پایبند ماندند؛ رویه ای که 

امروزه خلاف آن را نزد برخی مسؤولان می بینیم!
بله! امام خمینی)ره( اسلام را به خوبی یاد گرفته 
بود و تنها نمی خواست در این باره دیگران را با سخنان 
خود نصیحت کند بلکه به آنچه می گفت واقعا عمل 
می کرد. بنابراین کس��ی که ق��رآن و نهج البلاغه را 
ب��ه خوبی می داند و به آن پایبند اس��ت، چنین فرد 
برجسته ای می شود. قاعدتا کسی که سیره حضرت 
عل��ی)ع( را دانس��ته و ب��ه آن عم��ل کند، روش��ی 
اس��لامی مانند راه ام��ام)ره( را در پیش می گیرد. به 
نظرم اندیشه های امام خمینی)ره(، برگرفته از قرآن 
و نهج البلاغ��ه اس��ت. حالا ممکن اس��ت بنده یک 
بخش هایی از قرآن را یاد گرفته و به دیگران توصیه 
کنم اما خودم عمل نکنم و این همانی می ش��ود که 
الان ویژگی برخی اس��ت. به هر حال به نظرم عرصه 
فرهنگ جایی بود که می توانست به این سوالاتی که 
شما مطرح می کنید وارد شده و باعث تامل مردم و 

اهالی فن شود.
 با وجود غفلت  برخی مسؤولان اما اندیشه های امام 
راحل به شکلی فراگیر از مرزها هم گذشته و امروزه 
در ش�خصیت های مومنی مانند مدافعان حرم تبلور 

یافته است.
ببینید! هرکس��ی زندگی ایشان را بخواند، حتما 
شیفته اش خواهد شد. بستگی به این دارد که چگونه 
با شخصیت ایش��ان برخورد کنیم، چرا که مخالفان 
ایش��ان هم به بزرگی و روح والای امام اذعان دارند. 
واقعیتش شخصیت حضرت امام)ره( استثنایی بود و 
متاسفانه جامعه ما نسبت به آن روزگار فاصله گرفته و 

از آرمان های انقلاب اسلامی دور شده است.
 یک�ی از آفت های�ی ک�ه در ای�ن س�ال ها درباره 
شخصیت ایش�ان رخ داده اس�ت، تفاسیر شخصی 
ارائه شده از امام راحل بوده که معمولا مصادره به نفع 
اشخاص و جریان ها می شود! شما چگونه این مساله 

را تحلیل می کنید؟
متاس��فانه نه تنها در سیاس��ت بلکه در سینما 
هم وقتی قرار اس��ت کاری س��اخته شود افرادی به 
دنبال این هستند آنچه را خود می پسندند به عنوان 
 ش��خصیت ایش��ان انعکاس دهن��د! در صورتی که 
امام خمینی)ره( دارای وجوه متمایز شخصیتی بوده 
و قابل مصادره نیس��ت. شکر خدا تمام زندگی امام 
مشخص و سرشار از پاکی و زیبایی است. اما برخی 
نگاه می کنند چه بخش��ی از تفکر امام راحل به نفع 
منافع آنهاس��ت که درباره اش حرف بزنند و بخش 
دیگری از اندیشه ها و سخنان امام را که به نفع شان 
نیست و منافی رفتارشان است کنار می گذارند! این 
آدم های سیاست پیشه که دنبال اشرافی گری هستند 
با چنین برداشتی امام را تحریف می کنند! در صورتی 
که قطعا امام خمین��ی)ره( دنبال جامعه ای بود که 
اش��رافی گری در آن وجود نداشته باش��د. او دنبال 
جامعه ای بود که خدمت به اقشار کارگر و کوخ نشین 
ب��رای مس��ؤولان افتخار باش��د. ام��ام خمینی)ره( 
دوست نداش��ت افرادی که در بدنه انقلاب هستند 
دارای خوی اش��رافی گری باشند. بنابراین در چنین 
جامعه ای که اش��رافی گری و فقر وجود ندارد تمایل 
به اخلاقیات بیشتر می شود. ما در آن دوران چنین 
مسائلی را از امام یاد گرفتیم اما حالا شرایطی دیگر 

رخ داده است. 

گفت وگوی »وطن امروز« با مجتبی راعی، کارگردان »صنوبر« مهم ترین اثر ساخته شده درباره امام راحل

اشرافی ها امام)ره( را تحریف می کنند
اخبار
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شاعر«  بیست وپنجمین »ش��ب 
به بهانه پاسداشت حجت الاسلام 
زکریا اخلاقی با حضور اهالی ادب و هنر و فرهنگ 
در نخلس��تان س��ازمان اوج برگزار شد.  به گزارش 
روابط عمومی اوج، در ابتدای این مراسم، حمیدرضا 
شکارس��ری، ش��اعر و منتق��د ادبی ضم��ن بیان 
توجه های فرامتنی موجود در ش��عر اخلاقی گفت: 
رویکرد او در غزل بذل توجه به غزل س��نتی است 
و کارکرده��ای ناگهانی که از کلمات به کار می برد 
خواننده را به یاد ش��عر نو می اندازد. وی افزود: چه 
بخواهیم و چه نخواهیم هنگام مطالعه شعر اخلاقی 
با رویکرد ایدئولوژیک ش��اعر آشنا خواهیم شد هر 
چن��د این اتفاق خیلی زود روی نمی دهد.  در ادامه 
این مراس��م حجت الاسلام س��یدعبدالله حسینی 
گفت: وقتی امروز از ش��عر حوزه صحبت می ش��ود 
اولین اسمی که در ذهن هر کسی متبادر می شود 
نام زکریا اخلاقی اس��ت. او در اشعارش بدون بیان 
اصطلاح��ات حوزوی، معارف ح��وزه را به خواننده 
منتقل می کن��د. او حتی اگر عمام��ه و لباس هم 
نداشت باز هم می شد حوزوی بودنش را از شعرش 
دریاف��ت. البته این موضوع درباره کس��ان دیگری 
نظیر استاد موسوی گرمارودی هم وجود دارد. جواد 
محقق در بخش دیگری از بیس��ت وپنجمین شب 
ش��اعر گفت: از دیرباز حوزه های علمیه محل رشد 
و نضج اس��تعدادهایی  نظیر حافظ، مولانا، سعدی 
و... بوده و آنها از شاگردان پرورش یافته در حوزه های 
علمی��ه بوده  ان��د. البته متاس��فانه در ق��رون اخیر 
ضربه هایی به این کارکرد ح��وزه وارد آمده زیرا به 

خاطر اشتغال به برخی فعالیت ها توجه به شعر کمی 
کمرنگ شده است. محقق گفت: روزگاری بود که 
روحانیون جرات شعر خواندن در حوزه را نداشتند و 
اگر هم می خواستند شعری بخوانند باید در پستوی 
حجره این کار را می کردند. شعر گفتن فضیلت که 
نبود هیچ، بلکه قبح نیز به حس��اب می آمد. همین 
موضوع باعث می شد بس��یاری از روحانیون شاعر 
اساسا دواوین شعر خود را منتشر نکنند.  سیدعلی 
موسوی گرمارودی با اشاره به اینکه برای سخنرانی 
به این مراسم نیامده بود اما به اصرار مجری و علیرضا 
قزوه پشت میکروفن حاضر ش��د، گفت: من برای 
ادای احترام به این ش��خصیت علمی و شاعر ملی 
در این مجلس ش��رکت کردم و وقتی خبردار شدم 

بزرگداشتی برای حجت الاسلام اخلاقی برگزار شده 
با سر آمدم. در ادامه این مراسم علیرضا قزوه گفت: 
من خود را جزو ارادتمندان زکریا اخلاقی می دانم، 
چرا که او علاوه بر اینکه در حوزه علمیه معلم است، 
معلم شعر هم است و برای شاعران انقلاب نیز معلم 
اخلاق اس��ت. متاسفانه امروز ش��اهد خودنمایی و 
نمایش دادن  خود توس��ط برخی شاعران هستیم 
در حالی که شاعرانی مانند اخلاقی اهل این حرف ها 
نیس��تند و این ویژگی شاعران نس��ل اوست.  قزوه 
گفت: در غزل اگر اسم 3 نفر را به عنوان سرآمدان 
غزل امروز از من بخواهند نام اخلاقی حتماً در میان 
آنهاست زیرا غزل او سرش��ار از دایره واژگان عالی، 
ترکیبات ت��ازه و مضمون اخلاق گراس��ت. آخرین 

سخنران مدعو این مراسم مرتضی امیری اسفندقه 
بود که با قرائت شعری مرتبط با زکریا اخلاقی سخن 
خ��ود را آغاز کرد و گفت: باری با اخلاقی مش��غول 
قدم زدن بودیم که من بیتی را خلق الساعه تقدیم او 
کردم و گفتم: »این کیست که اینگونه شبیه خُم باده 
است/ سهراب سپهری است که عمامه نهاده است!« 
وی افزود: یکی دیگر از کارهای مهم اخلاقی تلفیق 
میان حوزه و ش��عر و ادب است و حتماً تاریخ شعر، 
اخلاقی را فراموش نخواهد کرد زیرا تاریخ با فراموش 
نکردن او می خواهد سهم شناسی خود را اعلام کند. 
سهم اخلاقی در تاریخ شعر مختص خودش نیست 
بلکه سهم شعر انقلاب اسلامی است. زکریا اخلاقی 
در پایان این مراسم ضمن تشکر از برگزارکنندگان 
این برنامه گفت: همیشه وقتی صحبت از بزرگداشت 
و کارهایی مانند این می شود یاد سخنی از یکی از 
نزدیکانم می افت��م که می گوید مگر چقدر ش��عر 
گفته ای که بخواهند برایت بزرگداشت بگیرند. از این 
رو واقعاً من جایگاهی برای بزرگداشت گرفتن ندارم. 
او در پایان گفت: من این بزرگداشت را بزرگداشت 
شعر می دانم و حضورم در این مراسم ادای احترام به 

برگزارکننده و شرکت کنندگان در آن است.
 در پایان این مراس��م از مقام ادبی حجت الاسلام 
زکری��ا اخلاقی با حض��ور میهمانان این مراس��م 
نظیر سیدعلی موس��وی گرمارودی، علیرضا قزوه، 
حمیدرضا شکارسری، میلاد عرفان پور، سیدعبدالله 
حسینی، جواد محقق، حجت الاسلام سید محمود 
دعایی، سیدناصر هاشم زاده و...  تجلیل و تقدیر به 

عمل آمد.

به بهانه پاسداشت حجت الاسلام زکریا اخلاقی در بیست وپنجمین »شب شاعر«

سهراب سپهری است که عمامه نهاده است!
گزارش


